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Voorwoord 

Met het systematisch peulvruchtenonderzoek is men hier te 
lande begonnen in de dertiger jaren; van 1936 tot 1940 zijn 
onder leiding van de Landbouwvoorlichtingsdienst uitgebrei
de veldproeven genomen. 
Tot intensivering van het onderzoek kwam het in 1939, toen 
wijlen Prof. Ir C. Broekema, die reeds met de oprichting van 
organisaties voor het onderzoek van de groenvoederbouw 
(Nacovo) en van brouwgerst (Nacobrouw) succes had gehad, 
de stoot gaf tot de oprichting van de Peulvruchten Studie Com
binatie (P.S.C.). Zijn doel was om door het te bestuderen ob
ject, de peulvruchten, in het middelpunt te plaatsen, het on
derling contact tussen belanghebbenden en belangstellenden 
te bevorderen en tevens de financiële basis te scheppen voor 
het onderzoek. 
De P.S.C, is een vrije vereniging, waarvan niemand gedwon
gen wordt lid te worden. Zulks schept een waarborg, dat alleen 
werkelijk belangstellenden toetreden. 
Een ieder, die met peulvruchten te maken heeft of zich er voor 
interesseert, kan tegen betaling van een matige contributie 
lid worden en zich daarmede van de toezending van haar pu
blicaties verzekeren, terwijl hij tevens advies kan vragen. 
Het ledental der P.S.C., dat gedurende de tien jaren van haar 
bestaan belangrijk is gegroeid, is niettemin nog voor aanzien
lijke uitbreiding vatbaar. 
De verschillende groepen belanghebbenden, waartoe behalve 
telers ook handelaren en fabrikanten behoren, komen regel
matig in de algemene vergadering der P.S.C, bijeen en vinden 
daar de mogelijkheid tot onderlinge gedachtenwisseling, welke 
kan bijdragen tot een betere waardering van elkanders stand
punt, ook wanneer het tegenstrijdige belangen betreft. Hoe 
meer derhalve groepen van belanghebbenden met het werk 
van de P.S.C, meeleven, des te groter zal het nut zijn van deze 
object-associatie. -<?*?— 
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De deskundige van de P.S.C., die als Rijkslandbouwconsulent 
aan de vereniging is toegevoegd, wijdt daaraan zijn gehele 
werkkracht. Hij houdt zich van alle problemen op de hoogte, 
entameert en stimuleert het onderzoek op allerlei terrein, ter
wijl hij tevens coördinerend optreedt. 
De vraagstukken, welke het meest om een oplossing vragen, 
worden bijeengebracht in een urgentie-programma, dat door 
het Bestuur wordt vastgelegd. Het vormt voor de deskundige 
een richtlijn voor zijn werk. 
Uit de aard der zaak schiet er bij de veelheid van zijn werk
zaamheden weinig tijd over voor eigen onderzoek. Daarom 
heeft het Centraal Instituut voor Landbouwkundig Onder
zoek te Wageningen een onderzoeker bij de P.S.C, gedeta
cheerd, terwijl voorts met verschillende onderzoekers op tuin-
bouwgebied nauwe samenwerking bestaat. 
Op deze wijze is de P.S.C, in staat geweest om in de tien jaren 
van haar bestaan belangrijke onderzoekingen te doen uit
voeren, waarvan de indrukwekkende lijst van publicaties en 
thans weer dit gedenkboek, getuigenis afleggen. 
Gedurende de eerste vijfjaren, samenvallend met de bezetting 
van ons land, bewogen de onderzoekingen zich vooral op 
technisch terrein, zowel op het gebied van de teelt (bestrijding 
van ziekten, kweken van resistente rassen) als van de verwer
king door de industrie van blik- en diepvrieserwten. De bin
nenlandse afzet leverde toen weinig moeilijkheden op; als 
gevolg van de voedselschaarste was de waardering van de 
consumenten voor de peulvruchten toegenomen. 
Teneinde de kopers waarborgen te kunnen geven, dat zij een 
goed product ontvangen, heeft de P.S.C, na de oorlog het in
stellen van een kwaliteitscontrole op grond van de Warenwet 
bevorderd. 
Voorts kwamen toen de vraagstukken op het gebied van de 
afzet naar het buitenland de aandacht vragen. 
Ook in dit opzicht is reeds belangrijk oriënterend werk verricht, 
al blijft er uiteraard nog veel te doen. 
Bij de pogingen om naast de export van zaaipeulvruchten ook 
die van consumptiepeulvruchten wederom op te bouwen, kan 
een instelling als de P.S.C, van onschatbare betekenis zijn. 



Daarom verdient zij aller belangstelling en steun. Moge dit 
gedenkboek de vele buitenstaanders er toe brengen zich bij 
haar aan te sluiten. 

Ir A. W. v. D. PLASSCHE, Ir H. T. TJALLEMA, 

Directeur van de Afdeling Tuinbouw Directeur van de Afdeling Akker- en 
aan het Ministerie van Landbouw Weidebouw aan het Ministerie van 
Visserij en Voedselvoorziening Landbouw Visserij en Voedselvoor

ziening 



Inleiding 
door Ir R. P. LAMMERS 
Rijkslandbouwconsulent-deskimdige der P.S.C., Wageningen 

Wanneer de Peulvruchten Studie Combinatie het wenselijk 
acht, dat het 10-jarige bestaan niet onopgemerkt voorbijgaat, 
en daarom dit boekje uitgeeft, dan heeft het zin om daarin een 
korte beschouwing te geven omtrent het werkterrein van de 
P.S.C, en de feitelijke problemen, die haar bezighouden. 
In recente tijd nog bleek het ons, dat men wel meent, dat de 
P.S.C, zich slechts bemoeit met rijp geoogste landbouwpeul-
vruchten. Anderen leiden uit de naam „Studie Combinatie" 
af, dat zij een vereniging is van studiehoofden, die op eenzijdi
ge manier, naarstig bezig zijn met het bestuderen van litera
tuur en het nemen van talrijke proeven. 

De statuten geven in de navolgende artikelen reeds een indruk 
van het doel en streven: 

ART. 2: 
De vereniging stelt zich ten doel: bevordering van het wel
slagen van de rasverdeling, de teelt, de verwerking, de handel 
en de export van peulvruchten in hun onderlinge samenhang. 

ART. 3 : 
De vereniging tracht het in art. 2 omschreven doel te bereiken 
langs wettige weg en wel door : 

1. bestudering van alle vraagstukken, welke samenhangen 
met de rasveredeling, de verwerking, de handel en de export 
van peulvruchten; 

2. op te komen voor de technische belangen van de rasverede
ling, de teelt, de verwerking, de handel en de export van 
peulvruchten, telkens en overal waar dit gewenst is ; 

3. alle andere wettige middelen, welke kunnen leiden tot be
reiking van het doel. 



In overeenstemming met deze doelstelling en werkingssfeer, 
telt de P.S.C, leden onder de kwekers, land- en tuinbouwers, 
handelaren, peulvruchtenverwerkende industrieën, kruide
niers, rijkslandbouw- en rijkstuinbouwconsulenten, verschil
lende wetenschappelijke onderzoekers. De vereniging is dus 
een associatie van allen, die op de een of andere wijze met 
peulvruchten te maken hebben. 
Deze groepering stelt in staat de vraagstukken in hun onder
linge samenhang te bestuderen. De problemen, die zich voor
doen, kunnen scherp en zuiver worden gesteld en de urgentie 
kan duidelijk worden aangetoond. Zo nodig kan voor bepaal
de problemen belangstelling gewekt worden bij de daarvoor in 
aanmerking komende instituten of onderzoekers. 
Naast technische aangelegenheden zijn er van tijd tot tijd ook 
niettechnische zaken aan de orde. Zo heeft de Werkgroep 
„Uiterlijke Kwaliteit en Kookeigenschappen" van de Kwali
teitscommissie, kunnen bewerkstelligen, dat het „Peulvruch-
tenbesluit" tot stand kwam. 
Voorts heeft de zgn. „Certificatencommissie" zich uitvoerig 
beziggehouden met het opstellen van richtlijnen en voor
schriften voor een eventueel in te stellen export-contrôle van 
consumptie-peulvruchten. 

Het aantal gewassen, dat tot de peulvruchten wordt gerekend, 
is tamelijk groot. Ondervolgend is in een schema een indeling 
in groepen gemaakt : 

1. landbouwerwten : 
a. rijp te oogsten ronde groene erwten ; 
b. als conservendoperwt te oogsten ronde groene erwten ; 
c. rijp te oogsten schokkers ; 
d. rijp te oogsten capucijners en grauwe erwten. 

2. tuinbouwerwten : 
a. doperwten en peulen voor verse consumptie; 
£>. doperwten voor de blikconservenindustrie ; 
c. doperwten voor de vriesconservenindustrie ; 
d. doperwten voor de droogconservenindustrie ; 
e. doperwten en peulen voor zaadwinning. 



3. landbouwstambonen : 
a. bruine bonen ; 
b. witte bonen ; 
c. anders gekleurde bonen. 

4. slabonen, snijbonen, spekbonen, en pronkers: 
a. voor verse consumptie ; 
b. voor de diverse conservenindustrieën (zie 2) ; 
c. voor zaadwinning; 

5. veldbonen: 
6. tuinbonen: 

a. voor verse consumptie ; 
b. voor de diverse conservenindustrieën (zie 2) 
c. voor zaadteelt ; 

7. lupinen. 

Wij zien, hoe zowel de akkerbouw- als de tuinbouwpeulvruch-
ten tot het werkterrein van de P.S.C, behoren. Dit zijn geen 
twee scherp gescheiden gebieden, integendeel, er is een gelei
delijke overgang, welke b.v. duidelijk blijkt uit de reeks : 
1. landbouwerwten teelt op akkerbouwbedrijven; 
2. doperwten voor zaadwinning teelt op akkerbouwbe

drijven ; 
3. doperwten voor conserven teelt op overwegend akker

bouwbedrijven ; 
4. doperwten en peulen voor verse consumptie teelt op 

tuinbouwbedrijven. 
Alhoewel niet zuiver, kan de relatieve betekenis van de ver
schillende groepen ongeveer afgeleid worden van de opper
vlakte, die ermede wordt beteeid. De statistische gegevens, 
waar wij over beschikken, sluiten niet geheel aan bij de door ons 
gemaakte indeling, doch zijn bruikbaar. Ze gelden voor 1948. 
Een grove indeling in landbouwpeulvruchten, zaadteelt tuin-
bouwpeulvruchten en groenteteelt geeft het volgende beeld: 
landbouwpeulvruchten 29.800 ha 
zaadteelt tuinbouwpeulvruchten 6.700 ha 
groenteteelt voor vers gebruik en conserven (land-

bouwdoperwten inbegrepen) 5.800 ha 
Totaal peulvruchtenareaal 42.300 ha 
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Men kan ook een indeling maken in erwten, phaseolus-bonen 
(zijn: landbouwstambonen, sperciebonen,snijbonen, e.d.) en 
vicia-bonen (zijn: veldbonen en tuinbonen): 

erwten 24.500 ha 
phaseolus-bonen 11.450 ha 
vicia-bonen 6.350 ha 

Gespecificeerd zijn onze gegevens als volgt : 
ronde groene erwten *) . . 18.123 ha 
schokkers 1.675 ha 
capucijners 961 ha 
rozijnerwten 738 ha 
voedererwten spoor 
bruine bonen 3.306 ha 
witte bonen 500 ha 
veldbonen 4.480 ha 
Totaal landbouwpeulvr. . . 29.783 ha 

zaadteelt doperwten . . . 1.318 ha 
,, peulen 183 ha 

stamslabonen . . 3.111 ha 
stamsnijbonen . . 168 ha 

,, stokslabonen . . 191 ha 
stoksnijbonen . . 124 ha 

„ pronkers . . . . 433 ha 
,, tuinbonen . . . 1.174 ha 

Totaal zaadteelt 6.702 ha 
doperwten voor conserven 1.500 ha 
slabonen voor verse consumptie en conserven . . 2.394 ha 
pronk-, snij- en spekbonen voor verse consumptie 

en conserven 1.219 ha 
tuinbonen voor verse consumptie en conserven . 663 ha 

Totaal 5.776 ha 

Teneinde een visueel beeld te geven van de vraagstukken, 
waarmede de P.S.C, principieel te maken heeft, is de onder-
volgende tabel opgesteld. 

*) Er is 1500 ha van de officiële C.M.S. cijfers afgetrokken voor doperwten. 
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Horizontaal zijn een aantal van de belangrijkste onderwerpen 
aangegeven, verticaal verschillende groepen peulvruchten, die 
gemakshalve globaler zijn genomen dan in het voorgaande. 

Veredeling . . . . 

Rassenonderzoek. . 

Plantenteelt . . . . 

Gewassenkeuring . 

Bemesting . . . . 

Mechanisatie . . . 

Ziekten en plagen . 

Industriële verwerking 

Handel 

Export 

Consumptie . . . . 

Kwaliteitsonderzoek 

Kwaliteitscontrole . 
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We zien een inderdaad zeer breed en gevarieerd werkterrein. 
Het zal duidelijk zijn, dat de P.S.C, gespecialiseerd is in peul
vruchten, doch dat dit zeker niet een specialisatie inengerezinis. 
Het is van belang, hier nog iets nader op in te gaan. Wij zien 
op allerlei terrein, ook op landbouwgebied, bij het onderzoek 
een steeds verder gaande, overigens zeer noodzakelijke, speci
alisatie. Om enkele voorbeelden te noemen. 
Phytopatholoog Ir ƒ. P. H. van der Want wijdt zich geheel aan 
het onderzoek van enkele belangrijke bonenziekten. Entomo-
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loog Dr W. J. Maan geeft zich aan het onderzoek van enkele 
belangrijke erwteninsecten. Wij hebben hier te maken met 
specialisten in engere zin. Het is voor een goede gang van za
ken noodzakelijk, dat voorkomen wordt, dat deze specialisten 
de samenhang met het geheel uit het oog verliezen. Daar ligt 
nu de taak voor de P.S.C., de taak van coördinatie. Deze 
coördinerende functie spreekt ook duidelijk uit b.v. het for
muleren van de eisen, die te stellen zijn aan peulvruchten
rassen, welke speciaal geschikt zijn voor de conservenindustrie. 
Dit kan nader uitgewerkt worden voor doperwten. Voorheen 
betrokken de conservenfabrieken de doperwten van de veilin
gen. Dit waren in hoofdzaak rijsdoperwten, die op tuinbouw
bedrijven werden geteeld. 
Ongeveer een 20-tal jaren geleden is men begonnen landbouw-
erwten als doperwt te verwerken. Vóór de oorlog werd uit
sluitend het gewas te velde geplukt en in de fabriek gedopt. Na 
de oorlog ging men doperwten-dorsmachines gebruiken, zo
dat men het totale gewas ging oogsten. Alhoewel nog verre
weg het grootste deel van onze doperwten in blik, landbouw-
erwten zijn, begint de overtuiging veld te winnen, dat in de 
toekomst overgeschakeld zal moeten worden op rassen, die 
een betere kwaliteit opleveren. Dergelijke rassen zullen echter, 
evenals de landbouwrassen, kort en voldoende stevig van stro, 
productief en oogstzeker dienen te zijn. 
Gevoegd bij de kwaliteitseisen, kunnen deze desiderata door
gegeven worden aan de kwekers, hetzij rechtstreeks, hetzij via 
het Instituut voor de Veredeling van Tuinbouwgewassen. 
Daarnaast is het zaak om in het buitenland contacten te leg
gen teneinde na te gaan in hoeverre daar rassen beschikbaar 
zijn, die mogelijk geschikt zijn voor de teelt in Nederland, of 
wel voor kruisingsouder. 
Teneinde als coördinerende en voorlichtende instantie op 
technisch terrein daadwerkelijk op te kunnen treden, is het 
zgn. „Technisch Bureau" ingesteld. Dit wordt beheerd door 
de als deskundige bij de P.S.C, gedetacheerde rijkslandbouw-
consulent in algemene dienst. Deze wordt in zijn taak bijge
staan door een hoofdassistent. 
Het spreekt vanzelf, dat het „Technisch Bureau" van alle za-
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ken goed op de hoogte dient te zijn. Dit eist bij voortduring de 
volle aandacht van de deskundige. Hij zal veel tijd moeten be
steden aan veelzijdige contacten met land- en tuinbouw, han
del, industrie, etc. Naast persoonlijk contact, dat in verband 
met de beschikbare tijd en personeelsbezetting beperkt is, zijn 
er ook schriftelijke contacten, die in velerlei vorm worden on
derhouden. Zij dienen vooral voor een zo uitgebreid mogelijke 
documentatie. Enkele voorbeelden. 
Door de rijkstuinbouwconsulenten wordt in het kader van een 
enquête een uitvoerige beschrijving opgesteld van de tuinbouw-
peulvruchtenteelt in hun ambtsgebieden. 
Het zgn. regionaal monsteronderzoek kan beschouwd worden 
als een combinatie van onderzoek en documentatie. Aan dit 
onderzoek, dat loopt vanaf 1946, wordt door enige honderden 
telers in de diverse peulvruchtengebieden medewerking ver
leend door telken jare een monster in te zenden van een der 
meest verbouwde erwten- of stambonenrassen. Deze mon
sters worden onderzocht op consumptiekwaliteit door Mej. 
Veenbaas. Aldus wordt een overzicht verkregen van de kwali
teiten, zoals de verschillende streken die opleveren. 
Mèt het monster wordt door de teler, aan de hand van een 
vragenlijst, een korte omschrijving gegeven omtrent de teelt
wijze, optreden van ziekten en plagen, opbrengst e.d. Aldus 
wordt een schat van gegevens verkregen, die te beschouwen is 
als een documentatie, waaruit niet alleen geput kan worden 
ten behoeve van het kwaliteitsonderzoek, doch waaruit even
eens een beeld wordt verkregen van de peulvruchtenverbouw 
in de verschillende landbouwgebieden. Individuele en groeps
gewijze vergelijkingen in dit materiaal kunnen aanwijzingen 
verschaffen omtrent de richting, waarin de oplossing van be
paalde problemen dient te worden gezocht, dan wel omtrent 
de wijze waarop bepaalde onderzoekingen het beste kunnen 
worden opgezet. 

Soms kunnen zelfs uit de gegevens bepaalde conclusies worden 
getrokken. Enkele voorbeelden. 
1. Bij de ronde groene erwten viel het op, dat in 1946 een groot 
percentage van de matig-slecht kokende monsters uit de 
Wieringermeer afkomstig was. Bekend was, dat de Wieringer-
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meer fosfaat-arm is, er in 1946 weinig fosfaat was bemest en 
dat het hoge kalkgehalte van de grond belemmerend werkt 
op de fosfaat-opname door de plant. 
Tegelijkertijd bleek uit de Zweedse literatuur, dat een onder
zoek in Zweden had uitgewezen, dat het fosfaatgehalte be
slissend is voor de neiging tot zachtkoken. Een en ander werd 
nagewerkt aan een serie monsters van het regionaal monster-
onderzoek, die uiteenliepen in neiging tot zachtkoken. Dit 
bevestigde het in Zweden gevondene volkomen. 
De volgende stap was, om vast te stellen welke factoren het 
fosfaatgehalte van de erwt bepalen: Het bleek dat vooral de 
fosfaatvoorziening een belangrijke rol speelt. Hiermede is de 
kwestie van het slecht koken van erwten grotendeels opgelost. 
In hoeverre de Wieringermeer goedkokende erwten kan ople
veren, is een kwestie van fosfaatbemestingstechniek. Ook voor 
andere gewassen gaat men de fosfaatmeststofFen in het voor
jaar geven. Mogelijk, dat het vlak bij de rijen in stroken in
brengen van de fosfaatmeststof nog een verdere verbeterings-
mogelijkheid biedt. 

2. Het ras Noordhollandse bruine boon, dat vroeger practisch 
alleen in Noordholland werd verbouwd, doch thans veel in 
Zeeland, gold bij de handel als een heelblij vende boon, geschikt 
voor consumptie als hoofdgerecht. Dit is bij bepaalde herkom
sten uit Noord-Holland ook inderdaad het geval. De mon
sters uit Zeeland bleken echter voor het overgrote deel zeer 
gemakkelijk tot pap te koken, dus ideale soepbonen te zijn. 
Daaruit kon derhalve geconstateerd worden, dat de herkomst 
bij de Noordhollandse bruine boon belangrijker is dan de ras-
eigenschap heelblijvend onder bepaalde omstandigheden. De 
handel dient dus tegenwoordig kookproeven te nemen met de 
Noordhollandse bruine boon. 
De documentatie, die uit het regionaal monsteronderzoek 
wordt verkregen, wordt nog aangevuld met de gegevens, welke 
worden verstrekt door de P.S.C.-correspondenten: landbou
wers en assistenten van de regionale rijkslandbouwvoorlich-
tingsdiensten die, gedurende het groeiseizoen, van tijd tot tijd 
aan de hand van vragenlijsten een beeld schetsen van het 
,,wel en wee" der erwten-, veldbonen- en stambonengewassen. 

13 



Belangrijk werk verrichten deze correspondenten vooral, door 
het geven van schattingen van de te verwachten opbrengsten. 
Door deze samen te vatten, kan vroegtijdig een voorlopige 
oogstraming worden opgesteld, die ter kennis wordt gebracht 
van enkele bedrijfschappen, het A.V.A., de Stichting voor de 
Landbouw en enkele leden-groothandelsbedrijven. 
De waarde van deze uiteraard onofficiële oogstraming is be
trekkelijk, zoals in 1948 wel is gebleken. De oogstschattingen 
voor erwten werden enkele weken vóór de oogst gedaan. In 
deze weken waren de weersomstandigheden zo slecht, dat de 
gewassen steeds verder achteruitgingen, met als gevolg een 
oogstraming die niet onbelangrijk te hoog lag. 
In meer normale jaren zal men echter vrij aardig in de buurt 
van de werkelijkheid kunnen komen. 
Het spreekt vanzelf, dat ook veel aandacht moet worden be
steed aan de peulvruchtenliteratuur en meer speciaal aan de 
buitenlandse literatuur. Dat deze studie vruchten heeft afge
worpen, moge uit enkele voorbeelden blijken. 

1. Uit de Amerikaanse literatuur werd kennis genomen van 
het gebruik van speciale zaadontsmettings-beschermingsmid-
delen bij de teelt van kreukerwten. In samenwerking met de 
Plantenziektenkundige Dienst en het Rijksproefstation voor 
Zaadcontrôle werden met twee ervan, ni. Spergon en Phygon, 
proeven genomen. Dit leidde tot het aanwijzen van Phygon 
als het middel, dat kreukerwten het beste beschermt tegen 
schimmels, die vanuit de grond het kiemende zaad kunnen 
aantasten en daardoor de opkomst sterk kunnen verminderen. 
Dit euvel, dat reeds lang bekend was en door wat later zaaien 
slechts in beperkte mate kon worden bestreden, was een der 
belangrijkste redenen, dat de kreukerwtenverbouw zeer wissel
vallig was. Door de stimuleren, dat er een quantum Phygon 
kon worden geïmporteerd, werd bereikt, dat reeds het jaar na 
het beproeven van de middelen, nl. in 1949, het grootste deel van 
het kreukerwtenareaal gezaaid werd met, met Phygon be
handeld zaaizaad. Voorts durfde de diepvriesindustrie een aan
zienlijk areaal kreukerwten te contracteren, hetgeen voor de 
export trouwens, strikt genomen, ook noodzakelijk was. 
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2. In de Amerikaanse literatuur werd eveneens gevonden, dat 
men daar met een dinitro-ortho-secundair butyl phenol-hou-
dend middel (Sinox W. of Dow Selective) met succes verschei
dene onkruiden in erwten bestrijdt. In 1948 werden toen in 
samenwerking met de Plantenziektenkundige Dienst proeven 
ingezet, die een zeer goede indruk geven. Voor 1949 werden 
daarna een reeks practijkproeven opgezet. 
Ons contact met Engeland leerde, dat men daar reeds in 1949 
dit middel op grote schaal in de practijk gaat toepassen. 
3. In het voorafgaande werd reeds medegedeeld, hoe de Zweedse 
literatuur ons op het goede spoor bracht voor wat betreft de 
betekenis van het fosfaat gehalte van erwten voor de neiging 
tot zachtkoken. 
De laatste tijd is voorts doelbewust gestreefd naar intensiever 
contact met het buitenland dan door kennisname van de 
literatuur mogelijk is. De bedoeling is om door uitwisseling van 
brieven, publicaties en zo mogelijk bezoeken, sneller en volle
diger op de hoogte te geraken van de buitenlandse situatie. 
Tevens wordt getracht om tot een zekere samenwerking te ge
raken op basis van een bepaalde wederzijdse belangengemeen
schap. Uiteraard gaat het dikwijls om uitruil van bepaalde 
rassen. Daarnaast kan melding gemaakt worden van het tes
ten van een aantal Nederlandse landbouwerwtenrassen in 
Amerika op resistentie tegen „near wilt", een vaatziekte die 
misschien ook in Nederland voorkomt. 
Er werden contacten gelegd in de U.S.A., Engeland, België, 
Frankrijk, Nieuw-Zeeland en Duitsland. Speciaal het contact 
met Engeland is zeer nauw, hetgeen mogelijk gemaakt werd 
door wederzijdse bezoeken, alsmede doordat in Engeland een 
voor rijp te oogsten erwten soortgelijke associatie bestaat als 
de P.S.C. („Home Grown Threshed Peas Joint Committee"). 
Tenslotte mag internationaal contact ook gezien worden tegen 
de achtergrond van de groeiende noodzaak om als wereld
burgers gezamenlijk te streven naar verhoging van de produc
tie en verbetering van de distributie van de voedingsmiddelen. 
In de aanhef van deze inleiding werd een korte beschouwing 
over de feitelijke problemen, die de P.S.C, bezighoudt, in het 
vooruitzicht gesteld. In het voorafgaande werd terloops reeds 
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hieromtrent het een en ander medegedeeld. Hier dient nog het 
belangrijkste probleem, dat vele gemoederen bezighoudt, nl. 
dat van de sterke inkrimping van de erwtenverbouw, even 
aangeroerd te worden. 
Deze teruggang wordt duidelijk gedemonstreerd door onder-
volgende cijfers: 

ronde groene erwten capucijners - rozijnerwten 

1939 32.800 ha 3.320 ha 
1946 25.970 ha 1.740 ha 
1947 23.360 ha 1.118 ha 
1948 19.623 ha 1.699 ha 

Er is hier bijna een halvering van het vooroorlogse areaal. De
ze gang van zaken is op zichzelf zeer ongewenst geweest. T.a.v. 
de ronde groene erwten, omdat wij de zeer goede exportkansen 
van de na-oorlogse jaren hebben gemist; t.a.v. de capucijners 
en rozijnerwten, omdat niet kon worden voldaan aan de bin
nenlandse consumptie-behoefte. 
In de bijdrage van de heer P. Luitse, elders in dit boekje, wordt 
deze zaak uitvoerig besproken. 
De redenen, waarom het erwtenareaal sterk werd ingekrom
pen, waren van verschillende aard: 

1. de richtprijs was relatief te laag ; 
2. veelal beschikte de landbouwer over te weinig arbeids

krachten om het onkruid voldoende te bestrijden; 
3. men ondervond veel last van voetziekten en vaatziekten, 

alsmede van insectenplagen. 
ad 1. De P.S.C, was ook op dit punt attent en adviseerde in 
1948 aan de regering, te willen overwegen, de richtprijs van 
groene erwten te verhogen. Daarnaast werd gepleit voor het 
vrijlaten van de prijzen van de fijne peulvruchten. Dit laatste 
werd allereerst gedaan om te voorkomen dat de teelt van o.a. 
langstro-capucijners en langstro-grauwe erwten (de werkelijk 
fijne soorten) volkomen zou verdwijnen. 
De regeringsmaatregelen waren in overeenstemming met de 
P.S.C.-adviezen. Het vrijlaten van de prijzen voor oogst 1949 
kan verder hopelijk bijdragen tot het bereiken van een bevre
digend prijspeü. 
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ad 2. Dit punt weegt ook zeer zwaar. Al is het aanbod van 
arbeidskrachten dan weer wat ruimer geworden, de lonen ma
ken een ruime personeelsbezetting onmogelijk. 
Zoals in het bovenstaande reeds werd medegedeeld, werd een 
veelbelovend chemisch onkruidbestrijdingsmiddel geïntrodu
ceerd. 
ad 3. Het onderzoek naar de oorzaken en bestrijdingsmogelijk-
heden van de voet- en vaatziekten werd met kracht voortge
zet. Alhoewel nog niet alles tot een oplossing is gebracht, is 
wel komen vast te staan, dat de ronde groene erwtenrassen: 
Rondo C.B., Stijfstro C.B., Parel C.B., het schokkerras Zelka 
en het rozijnerwtenras Vinco (dat helaas tegenvait in con
sumptiekwaliteit) voldoende tot goed resistent zijp tegen de 
Fusariumvoetziekte, die voor 90 % der gevallen de veroorzaker 
is van voetziekte. Het vaststellen van dit feit, stelt de telers in 
staat om, door middel van de rassenkeuze, een belangrijk 
oogstrisico weg te nemen. 
In dit verband kan nog worden aangestipt, dat daarnaast de 
erwtenteelt betere en zekerder resultaten zal opleveren, indien 
meer aandacht wordt besteed aan de organische bemesting in 
het bedrijf, met dien verstande, dat men de erwten een zoda
nige plaats in de vruchtopvolging geeft, dat rekening gehouden 
wordt met het feit, dat erwten zeer dankbaar zijn voor orga
nische bemesting, die niet al te lang geleden werd aangewend. 
Ook het onderzoek naar de bestrijdingsmogelijkheden van de 
verschillende insectenplagen, speciaal van de knopmade, 
wormstekigheid, bladluis en bladrandkever voerde tot zeer 
goede resultaten. 
Wanneer we verder vaststellen, dat goede vorderingen worden 
gemaakt bij de mechanisatie van de oogst, dan kan worden 
geconcludeerd, dat de aspecten van de erwtenteelt aanzienlijk 
zijn verbeterd, zodat verwacht mag worden, dat in de komen
de jaren de verbouw van erwten, een gewas dat niet gemist kan 
worden in de vruchtopvolging, weer zal worden uitgebreid. 
Een speciaal zorgenkind is de teelt van de langstro-capucijners 
en -grauwe erwten Wijker Vale, Platte Vale, Groninger Blauw-
peul, Noordhollandse rozijnerwt en Kola rozijnerwt. Door de 
relatief zeer lage inname-prijzen in de oorlog en de richtprijzen 
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na de oorlog, was de verbouw verliesgevend, waardoor de ver
schillende rassen vrijwel verdwenen. 
Dank zij het vrijlaten van de prijzen van oogst 1948, waardoor 
zeer goede prijzen werden gemaakt, en dank zij de stimulering 
van de teelt door de P.S.C., is bereikt dat het areaal van deze 
langstro erwten weer toeneemt. 
Daarnaast blijft het oog gericht op het kweken vankortstro-
capucijners- en -grauwe erwtenrassen, die hoge opbrengst en 
grote oogstzekerheid paren aan prima consumptie-kwaliteit. 
Gelukkig mag worden geconstateerd, dat verscheidene kwe
kers zich met animo aan deze taak wijden. 

Met deze inleiding hoop ik er enigermate in geslaagd te zijn, 
een idee te geven van het karakter, het doel, de sfeer en de 
werkwijze van de Peulvruchten Studie Combinatie. 
In de verschillende bijdragen, welke hierna volgen, worden di
verse sectoren van het peulvruchtengebied nader belicht. 
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Veredeling van landbouwpeulvruchten 
door Ir C. KOOPMAN 
Directeur Veredelingsbedrijf van het „Centraal Bureau", Hoofddorp 

Van veredelingsstandpunt bezien is tien jaar slechts een korte 
tijdsspanne en kan men geen grote veranderingen verwachten 
in deze korte tijd. Temeer daar het grootste deel van dit tijdvak 
gevuld werd door de oorlog en de moeilijke eerste jaren daarna. 
Toch is de laatste jaren op het gebied der peulvruchtenverede-
ling iets revolutionnairs aan het doorbreken. Ik denk natuur
lijk aan de veredeling op resistentie. 
Veredeling op resistentie betekent verhoging van de oogst-
zekerheid. Weinige onzer landbouwgewassen waren tot op 
heden zo weinig oogstzeker als onze peulvruchten. Het is dus 
zeker geen toeval, dat juist bij de peulvruchten de laatste jaren 
in de eerste plaats veredeld wordt op resistentie. Men kan 
daarbij denken aan resistentie tegen ziekten en ook aan resis
tentie tegen klimatologische factoren. Waar ons klimaat 
in het algemeen gesproken gunstig is voor peulvruchtenteelt, 
vooral voor de erwtenteelt. staat dus de resistentieveredeling 
tegen ziekten bij onze peulvruchten vooral op de voorgrond. 
Het aantal ziekten en plagen, veroorzaakt door fungi en door 
insecten, sommige door bacteriën, is legio. 
Sommige zijn met chemische middelen te bestrijden, andere 
(ik denk aan de voet- en vaatziekten) echter niet. Voor deze 
laatste groep is resistentieveredeling dus de aangewezen weg. 
Doch waar chemische ziektebestrijding vaak kostbaar is, is ook 
voor de andere groep resistentie-veredeling gewenst, voorzover 
mogelijk. Gelukkig blijkt resistentie-veredeling in vele gevallen 
mogelijk. De Kleine Groene erwtenrassen Rondo, Stijfstro en 
Parel zijn voorbeelden van rassen, welke een vrij goede resis
tentie bezitten tegen de Fusarium solani voetziekte, welke 
in sommige jaren (bv. 1943 en 1946) zulke sterke oogstdepres-
sies veroorzaakte bij de niet resistente rassen. 
Het blijkt ook mogelijk tegen een andere zeer ernstige erwten-
ziekte, ni. de Amerikaanse vaatziekte, resistente rassen te 
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kweken. Waar de resistentie zeer eenvoudig en scherp domi
nant monomeer (d.i. in verhouding 1 : 3 in de F2 nakomeling
schap) vererft en besmetting heel gemakkelijk en zeker gaat 
door in besmette grond te zaaien, blijkt het zeer gemakkelijk 
rassen te kweken, welke resistent zijn tegen deze ziekte. 
Doch niet altijd is het even gemakkelijk om op resistentie 
tegen een bepaalde ziekte te kweken. 
Zo bleek het ons reeds enige jaren lang, dat thrips in sommige 
jaren de opbrengst van de onze erwten en vooral van sommige 
rassen of lijnen, zeer sterk omlaag kon drukken. Vaak ziet 
men, dat sommige rassen zeer ernstig worden aangetast, zodat 
ze soms zelfs niet tot bloei komen en tot vruchtzetting, terwijl 
andere er naast gelegen rassen practisch onaangetast blijven. 
Dit lijkt dus zeer gunstig, om op deze resistentie te selecteren, 
doch we ondervonden ook, hoewel een dergelijke lijn vele ja
ren achtereen tussen vatbare rassen gelegen, vrij of practisch 
vrij bleef van thripsaantasting, toen we deze lijn op ruime 
schaal vermeerderd hadden en apart uitgezaaid hadden, dat 
ze toen wel en zelfs vrij sterk door thrips werd aangetast. De 
thrips had blijkbaar een uitgesproken voorkeur voor de andere 
voor haar aantrekkelijker rassen, doch toen ze geen keus had, 
tastte zij toch ook dit pseudo-resistente ras aan. 
Ook bij luisaantasting merkten we meermalen een dergelijke 
voorkeur op voor bepaalde erwtenrassen, doch niet zo scherp 
als bij thrips, zodat we ook hiervan niet veel te verwachten 
hebben. 
Meer resultaat hadden we bij resistentieveredeling op vetvlek-
kenziekte (een bacterieziekte) bij stambonen. Hiervan zijn te 
zijner tijd zeker resistente rassen te verwachten. 
Ook rolmozaiek, Colletrotrichum en Ascochyta zijn sterk 
erfelijk aan bepaalde rassen gebonden, zodat ook resistentie
veredeling op deze algemeen voorkomende bonenziekten zeer 
goed mogelijk is en in de naaste toekomst rassen te verwach
ten zijn, weike resistentie tegen deze ziekte paren aan hoge 
potentiële productiviteit. We onderscheiden nl. een hoge 
potentiële productiviteit, dit is hoge opbrengst onder de 
gunstigst mogelijke omstandigheden, naast oogstzekerheid, dit 
is relatief hoge opbrengst onder alle, ook onder ongunstige 
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omstandigheden. Het beste is dus deze beide gekoppeld in 
zijn rassen te hebben. 
Doch daarmee is de kweker van nieuwe rassen er nog niet. 
Van hem worden niet alleen oogstzekere en hoogproductieve 
rassen verwacht, doch tevens peulvruchten van prima kwali
teit, zowel uiterlijke kwaliteit als inwendige of kookkwaliteit. 
Vrij eenvoudig is meestal het kweken op één eigenschap. Bij
voorbeeld één resistentie-eigenschap, onder verwaarlozing van 
alle andere eigenschappen. Doch het feit, dat men tenslotte 
een ras moet opleveren, resistent tegen allerlei ziekten, hoog 
productief, geschikt voor mechanische oogstmethoden, waar
van men dan tenslotte nog de eis stelt van prima consumptie
kwaliteit, maakt het vinden van deze ideale combinatie wel 
tot een uiterst moeilijke opgave. 
Meestal is de gang van zaken, dat men begint de resistentie-
zeef te gebruiken, als ik het zo noemen mag. Daarna de pro-
ductiezeef en als men dan tenslotte een hoogproductief en 
resistent ras gewonnen heeft, of zo gelukkig is enkele rassen 
met deze gelukkige combinatie in handen te hebben gekregen, 
dan laat men deze achteraf nog eens onderzoeken op 
kookkwaliteit. 
Wat toch is het geval. De handel vraagt wel steeds meer naar 
kwaliteit, doch wil hiervoor in de regel liefst niets of weinig 
meer betalen dan voor een productiever ras met geringer kook
kwaliteit. Wist de kweker, dat kwaliteit betaald werd, hij zou 
zeker de kwaliteitszeef in een vroeger stadium gebruiken, hij 
zou, voor zover een micro-kookonderzoek mogelijk is, even
goed een kooklaboratorium inrichten, als hij nu dure kassen 
inricht en exploiteert voor ziekteresistentieonderzoek. Doch 
de ervaring van vele jaren en op velerlei terrein, dat productie 
altijd betaald wordt en kwaliteit slechts zelden en zeer matig, 
heeft hem huiverig gemaakt, in deze richting zijn programma 
om te buigen en zich hiertoe grote onkosten te getroosten. 
Andere specifieke eisen, welke de erwtenveredeling de laatste 
jaren stelt, is het kweken van erwten speciaal geschikt voor de 
conservenindustrie, waarvoor speciaal kleine erwten gevraagd 
worden, in verband met de graderingseisen in deze industrie; 
bovendien het kweken van erwten speciaal geschikt voor de 
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diepvriesindustrie, waarvoor meer grove kreukerwten worden 
gevraagd. 
Alles bij elkaar dus heel wat eisen en aspecten voor de peul
vruchtenveredelaar van deze tijd. 
Vragen we ons tenslotte af, wat de naaste toekomst op peul
vruchtengebied ons brengen zal, dan zie ik deze lang niet zo 
somber in als telers dit momenteel, onder de druk van het 
slechte erwtenjaar 1948, doen. Onze bodem en ons klimaat 
lenen zich bij uitstek voor de erwtenverbouw. Verder zullen 
peulvruchten en vooral erwten van betekenis blijven voor onze 
vruchtwisseling. 
De toekomst zal rassen brengen, welke resistent zullen zijn 
tegen allerlei ziekten, meer nog dan de oudere rassen, zodat 
de oogstrisico's geringer zullen worden, terwijl door combina
tie van hoge potentiële productiviteit met ziekteresistentie het 
gemiddelde oogstniveau vrij zeker nog flink opgevoerd kan 
worden. 
Naast de export van zaaierwten, welker toekomst mede af
hankelijk zal zijn van de betere rassen, welke de komende ja
ren zullen brengen, geloof ik, dat voor ons land nog goede 
mogelijkheden zijn weggelegd voor de export van erwten in 
blik, terwijl ook de diepvriesindustrie zich nog sterk kan uit
breiden in de toekomst. 
Voor beide industrieën vormen peulvruchten en vooral erwten 
een zeer belangrijke grondstof. 
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De ontwikkeling van het Nederlandse rassen-
sortiment van erwten en landbouwstambonen 

door Dr Ir F. E. NIJDAM 
Instituut voor Rassenonderzoek van Landbouwgewassen, Wageningen 

Over de rassen, die in vroeger tijd werden 
geteeld, is niet veel opgetekend. Wij mogen 
wel aannemen, dat de erwt tot de oude ge
wassen van de landbouw te rekenen is en dat 
peulvruchten eertijds een belangrijke plaats 
in het dagelijks menu hebben ingenomen. 
De sculptuur aan de Sint Jan's Kerk te 
's-Hertogenbosch, bekend als het erwten
mannetje, getuigt ervan, dat een keteltje erwten 
een nederige kost werd geacht. 

De Ronde groene erwten 

Aan het einde van de vorige eeuw werd het erwtensortiment be
heerst door slechts een tweetal vormen, namelijk door de 
kleine Zeeuwse blauwe, ook wel gewone groene of Zeeuwse 
kortstro genoemd, en de kroonerwt, die zich van eerst
genoemde onderscheidde door langer stro en groter zaad. Vol
gens H. C. v. Hall (2) waren de kroonerwten aldus geheten 
„omdat de bloemen en dus ook de vruchten als een kroon of 
scherm boven aan de steng bijeen staan". Deze beschrijving 
vindt men bij latere auteurs terug (5, 6), doch ik meen te mo
gen betwijfelen of het ras, dat hier te lande en voornamelijk in 
Zeeland als kroonerwt in het groot werd geteeld, wel deze van 
de normale bouw afwijkende vorm zal hebben vertoond. 
Kroonerwten zijn door de kwekers R. J. Mansholt en Ir C. 
Koopman gebruikt geworden als uitgangsmateriaal voor het 
kweken van nieuwe rassen. Noch Mansholt's kroonerwt, noch 
Koopman's Deka kroonerwt, welke laatste van 1931-1934 op 
de rassenlijst heeft gestaan, hebben grote verbreiding ge
vonden. Het lange stro en de late rijping moeten worden be
schouwd als nadelen, waartegen het mooie grote zaad niet 
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kon opwegen. Hetlandraskroonerwt vindt men thans niet meer 
en ook in de tegenwoordig gekweekte rassen valt het bloed van 
de kroonerwt niet meer na te speuren. 
Anders is de geschiedenis van de gewone groene. Het eerste 
hier te lande verbouwde kwekersras was de Mansholt's kort-
stro groene erwt, door J. H. Mansholt als een selectie uit het 
Zeeuwse landras gewonnen. Met het selecteren werd reeds in 
1886 een aanvang gemaakt en het nieuwe ras genoot weldra, 
nadat het in 1894 in de handel was gebracht, een goede repu
tatie. Deze was vooral te danken aan het niet optreden van 
springers, ook uitlopers of vliegers genoemd, vormen met 
langer stro, die men in het landras steeds tamelijk veelvuldig 
zag optreden. Uit een enkel bericht over een proefveld in 
Friesland (8), waarop Mansholt's kortstro werd vergeleken 
met het landras uit Zuid-Holland, valt af te leiden, dat beide 
rassen in voorkomen voor het overige weinig verschil vertoon
den. „Tussen deze twee erwten was zeer weinig verschil in het 
gewas waar te nemen. Het leek een en dezelfde soort te zijn". 
Het oude landras en ook Mansholt's kortstro waren wat lan
ger van stro, dan onze tegenwoordige rassen. De productivi
teit bleef ook waarschijnlijk wel een procent of tien beneden 
die van de beste der latere kweekproducten. Mansholt's kort
stro heeft zich niettemin tot 1933 op de rassenlijst kunnen hand
haven. Uit kruisingen van dit ras met de vroegrijpe tuinbouw-
erwt Heinemann's Vorbote verkreeg R. J. Mansholt de rassen 
Mansholts' gekruiste extra korte groene erwt en Mansholt's 
Plukerwt, van welke vooral het eerstgenoemde ras, dat in 1918 
in het verkeer werd gebracht, een zeer grote verbreiding heeft 
gevonden. Ten opzichte van de oudere kortstro moet deze 
creatie als een verbetering in meer dan een opzicht worden 
beschouwd. Een vroegere rijping verkleinde het gevaar voor 
beschadiging door knopmade, de opbrengst was groter en het 
stro korter. Met betrekking tot de strolengte zegt R. J. Mans
holt nog in 1907 bij een beschrijving van zijn oude ras: „Het 
stro is hier middelmatig kort ; al te kort stro is m.i. geen voor
deel" (3). De omstandigheden en de opvattingen wijzigden 
zich echter en later werd algemeen aan wat korter stro de voor
keur gegeven. Uit het feit, dat de Gekruiste extra korte groene 
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erwt zich tot heden op de rassenlijst heeft kunnen handhaven 
en nog altijd onder de aanbevelenswaardige rassen vermeld 
staat, is te concluderen, dat het een ras van uitnemende eigen
schappen mag worden geacht. Misschien zou men het zelfs 
wagen te veronderstellen, dat er sedert zijn ontstaan geen grote 
overwinningen meer zijn bevochten, doch daarmede zou men de 
waardevolle nieuwere rassen, die op bepaalde punten boven de 
Gekruiste extra korte uitmunten geen recht doen wedervaren. 
In 1926 werd door P. J. Hijlkema het ras Unica in het verkeer 
gebracht, verkregen uit een kruising tussen Mansholt's ge
kruiste extra korte groene en Wonder van Amsterdam, welk 
laatste ras wordt geacht nagenoeg hetzelfde te zijn als Heine-
mann's Vorbote, die we reeds als een der ouders van de beide ras
sen van Mansholt, Gekruiste extra korte en Pluk, leerden kennen 
Het mag daarom geen grote verwondering wekken, dat er tussen 
Unica en Pluk, welk ras in 1929 aan de markt kwam, een zo tref
fende overeenkomst bestaat. Unica is vooral op vruchtbare 
grond productiever dan Gekruiste extra korte ; de rijping valt iets 
vroeger, de bloei verloopt in een iets korter tijdsbestek en het 
stro is nog minder lang en wat steviger. Naar het lijkt is in dit 
ras met betrekking tot de kortheid van het stro wel de grens 
bereikt tot waar men met de velderwten kan gaan. Op stugge 
kleigronden geeft Unica zelfs wel eens te weinig gewas en 
verdient wat meer stro de voorkeur. Geen van de thans be
sproken rassen munt nog uit in kwaliteit van het zaad. Ge
kruiste extra korte geeft wat hoekige, Unica wat kleine zaden. 
Misschien komt Mansholt's Pluk hier iets beter voor de dag, 
met name ten opzichte van de kleur van het zaad, die soms wat 
donkerder is en minder tot verbleken geneigd dan bij Unica. 
Aan pogingen om rassen te verkrijgen, met zaad, dat aan de 
hoogste eisen van uiterlijke kwaliteit zou voldoen, heeft het 
niet ontbroken. Mansholt kweekte het ras Corona, dat van 
1931 tot 1939 een plaats op de rassenlijst heeft gevonden, doch 
dat het nooit heeft kunnen brengen tot de kwalificatie,, aanbeve
lenswaardig". Het was iets lang en slap van stro, wat laat in 
bloei en niet bijzonder productief. Het zaad echter was stuk-
kig, rond en mooi van kleur. Dit ras, dat verkregen werd uit 
een kruising van Mansholt's gekruiste extra korte en een lang-
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stro groene erwt, is veei gebruikt geworden als kruisingsouder 
om het fraaie voorkomen van het zaad. Zo vinden we Corona 
als ouderras in het door Ir C. Koopman *) gewonnen ras Stijf-
stro c.B. ( = Zelka x Corona) en als grootouderras in de 
kweekproducten Rondo c.B. ( = Unica x [Corona x (Victo
ria x Schokker}]) (en Parel c.B. (= Gekruiste extra korte x 
[Corona x (Victoria x Schokker}]) van dezelfde kweker. 
De kruising, waaruit Stijfstro ontstond, werd in 1932 verricht; 
die welke Rondo en Parel opleverde, in 1934. Rondo kwam in 
1943, Stijfstro en Parel in 1944 in de handel. Van al deze erw
ten is het zaad naar zijn uitwendige kwaliteit te roemen, voor
al wat de vorm en de grootte aangaat ; de kleur zou iets don
kerder mogen zijn. Deze jonge rassen hebben in korte tijd een 
plaats op de rassenlijst en in de practijk vermeesterd wegens de 
goede weerstand tegen een voetziekte, die waarschijnlijk in 
hoofdzaak door Fusarium solani wordt veroorzaakt en die in 
sommige jaren de vatbare rassen in bepaalde delen van het 
land met misoogst bedreigt. Waar de schokkers zich sterk 
tegen deze schimmelaantasting hebben betoond, ligt het 
enigszins voor de hand te veronderstellen, dat het schokker-
bloed, dat elk dezer rassen in zich draagt, de resistentie heeft 
medegebracht. In tegenstelling tot de door Koopman ge
kweekte rassen zijn die van Mansholt en van Hijlkema vat
baar voor deze voetziekte. Zo vatbaar, dat wellicht hun teek 
in bepaalde gexëponeerde gebieden er sterk de weerslag van zal 
ondervinden. Rondo, Stijfstro en Parel hebben, wat de uiter
lijke kwaliteit van het zaad en de resistentie tegen een gevaar
lijke ziekte betreft, verbetering van het rassensortiment opge
leverd. In productiviteit blijven zij, bij gezonde groei, ten ach
ter bij de beste der oudere rassen. Parel is bovendien wat loof
rijk en slap. Stijfstro vertegenwoordigt een voordien onbekend 
type door een uitzonderlijke stijfheid van het stro. 
Het jongste ras uit het sortiment, Conservo, door P. J. Hijl
kema geselecteerd uit een kruising van 1931 tussen Unica en 

*) Ir C. Koopman was tot 1938 kweker te Zierikzee. In dat jaar werd hij benoemd 
tot Directeur van het Kweekbedrijf van de Coöperatieve Aan- en Verkoopver
eniging Centraal Bureau uit het Nederlandsch Landbouwcomité G.A. 
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Eminent, een tuinbouwras, is potentieel waarschijnlijk het 
productiefst van alle rassen. 
Overziet men nog eens wat door het talent van enkele kwe
kers is tot stand gebracht, dan valt op te merken, dat onze 
rassen van ronde groene erwten zonder uitzondering afstam
men van het oude landras de Zeeuwse kortstro. Uit een ver
wantschapstabel blijkt, dat geen der rassen er nog verder dan 
tot in de derde generatie van is verwijderd. Van het landras 
over Mansholt's kortstro, Mansholt's gekruiste extra korte 
groene en Unica tot Conservo is er gestage toename in pro
ductiviteit. De stroverkorting vindt zijn grens in Unica en 
Pluk, de grootste stijfheid van het stro wordt in Stijfstro be
reikt. Het gunstigste bloeiverloop leveren Unica en Pluk, het 
fraaiste voorkomen van het zaad Parel, Rondo en Stijfstro. 
De drie laatstgenoemde rassen munten verder uit in weer
standsvermogen tegen een te vrezen ziekte. Dit zijn slechts 
hoofdzaken; op tal van punten vertonen de rassen nog ver
schillen, waardoor het ene in dit, het andere in dat opzicht is 
te prefereren. 
Buiten beschouwing is hier de kookkwalitcit gelaten. In dit 
opzicht is er wel onderscheid, doch ik ben geneigd dit in hoofd
zaak als toevallig te beschouwen. De kweker heeft er tot heden 
niet zo in het bijzonder zijn aandacht aan besteed. Vroeger 
was het handelsgewoonte, dat de erwten op kookkwaliteit 
werden verkocht, maar toen dit in onbruik geraakte was er 
voor de kwekers niet zoveel aanleiding er bij de teeltkeus 
speciaal op te letten. Nu de consumptiekwaliteit meer en meer 
de aandacht vraagt en deze ook bij de waardering voor plaat
sing op de rassenlijst gewicht in de schaal legt, is het wel waar
schijnlijk, dat deze factor in de toekomst bij de kweker zal gaan 
meetellen. Met de geschiktheid voor groene pluk is het een 
soortgelijk geval. Ons sortiment vertoont ten opzichte hiervan 
geen grote verschillen. Alleen Unica en Pluk munten uit. 
Waarschij nlijk hangt dit samen met de korrelgrootte en met het 
snelle verloop van de bloei en de daaruit voortspruitende 
gelijktijdige rijping van al het zaad, kwaliteiten, die, naar ik 
vermoed, door de kweker uit landbouwkundige overwegingen 
bij de teeltkeus werden gewaardeerd. 

27 



Landras 
Zeeuwse 
kortstro 

groene erwt 
• Selectie -

Mansholt's 
kortstro 

groene erwt 

X Heinemann's Vorbote 

Mansholt's 
gekruiste 

extra korte 
groene erwt 

Mansholt's 
plukerwt 

> < Wonder van 
Amsterdam 

Unica 

X [Corona x (Vict. x Sch.)] X Langstro groene 
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•c • * w [Corona x hrrunent X ,\7. . , c , ... (Vict.xSch.)] X Zelka ? 

Conservo Rondo C.B. Stijfstro C.B. 

De Schokkers 

De teelt van schokkererwten dateert vrij stellig niet van lang 
geleden. In de Verslagen van den Landbouw worden schokkers 
pas na 1880 regelmatig genoemd. In 1882 vindt men vermeld, 
dat deze erwt in Groningen en Friesland in 1, in Zuid-Holland 
in 2 en in Zeeland in 17 gemeenten wordt verbouwd. In dat 
j aar is de teelt ervan dus nog nagenoeg tot Zeeland beperkt. Dit 
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komt wel overeen met een aantekening in een verhandeling 
getiteld „Handelservaringen" van de Heer B. C. Algra Sr, in 
1924 als schrijven ter hand gesteld aan Prof. C. Broekema. De 
auteur zegt hierin: „Ik weet mij te herinneren, dat ze (de 
schokkers) voor 't eerst in Friesland werden ingevoerd". De 
naam schokker komt men in wat oudere geschriften al wel 
tegen; zo schrijft van Hall (I.e.) in 1854: „In de Over-Betuwe 
onderscheidt men als polerwten ene soort van erwten, die zeer 
laag bij de grond blijven. Waarschijnlijk zijn dit de zgn. 
Franse erwten, die bij Tholen enz., als het zekerst en het best 
beschot gevende soort van groene of blauwe erwten beschouwd 
worden. De grote, met langer stro, worden daar schokkers ge
noemd". Uit deze opmerking valt niet af te leiden of de ge
noemde schokkers reeds van het type deukige, niet stukko
kende erwt zijn geweest, die wij thans als schokker kennen. 
Wij weten, dat deze erwten steeds voor export naar Engeland 
zijn geteeld, en nu mag worden aangenomen, dat de gewoonte 
aldaar om zaadrijpe erwten voor groente in de winter te eten 
zeer jong is. In 1898 schrijft namelijk Mr N. N. Sherwood (7) 
in een artikel over de geschiedenis van de tuinerwten in Enge
land: „In de laatste vijftien jaar is er een geheel nieuw bedrijf 
ontstaan, namelijk de teelt van en de handel in blauwe kook-
erwten. Deze worden verkocht in de grote industrie- en mijn-
steden ten bedrage van vele honderden quarters. Zij worden 
des winters als groente gebruikt en zijn, wel gekookt, een 
goede vervanger voor doperwten. Zij worden ook 's morgens 
in de vroegte aan stalletjes heet en met boter en zout aan 
werklieden verkocht". Ik ben geneigd te veronderstellen, dat 
in ons land de teelt van de door Engeland voor dit doel ge
vraagde erwten is gegroeid uit Engels materiaal, namelijk uit 
vormen van aldaar bestaande grootzadige, als marrowfats be
kende vlezige tuinbouwerwten. De naam van het Engelse 
ras Harrison's Glory is in ieder geval van meet af aan ten 
nauwste met de geschiedenis der schokkers in ons land ver
weven geweest. Het is ook dit ras, dat het fundament vormt van 
de schokkerveredeling in Nederland. In 1905 werd door R. J. 
Mansholt onder de naam Mansholt's kortstro schokkererwt 
een selectie uit Harrison's Glory in de handel gebracht. Het 
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hoofddoel van de kweekarbeid was geweest een ras te ver
krijgen, dat vrij zou zijn van springers en van planten, die 
ronde in plaats van kantige zaden voortbrachten. Deze Mans-
holt's kortstro schokker leverde het materiaal, waaruit 
Ir C. Koopman de Glory schokker selecteerde, een ras, dat, 
veel gelijkend op Mansholt's kortstro schokker, deze weldra 
op zijde streefde. Het werd in 1925 in de handel gebracht en in 
1936 afgevoerd van de rassenlijst. Door Koopman was name
lijk uit een kruising tussen Mansholt's kortstro schokker en 
gele krombek, een tuinbouwerwt, een ras verkregen, Zelka 
genoemd, dat niet alleen de plaats ging innemen van diens 
ras Glory, doch dat op den duur ook Mansholt's kortstro 
schokker zou verdringen. Laatstgenoemd ras handhaafde zich 
nog tot 1943 op de rassenlijst, die sedertdien Zelka als enige 
schokker vermeldt. Zelka is productief, bijna als de ronde 
groene erwten, stevig van stro, goed bestand tegen voet-
ziekte en tegen kwade harten en voor een schokker tamelijk 
sterk tegen vlekkenziekte. Het zaad is echter iets klein van 
stuk en geneigd tot verbleken. De kweker heeft meer dan één 
poging gedaan om zijn creatie te overtreffen. Zijn ras Jumboka 
een kruising van Koopman's Glory en Mansholt's vale capu-
cijner, was zeer grootzadig, doch niet onberispelijk van vorm. 
Ook andere eigenschappen - op gewas iets grof en de opbrengst 
soms matig - telden in het nadeel en maakten, dat dit ras geen 
grote verbreiding heeft gevonden. Van Dr R. J. Mansholt is 
thans weer een schokker, een kruising tussen Unica en Mans
holt's kortstro schokker, in onderzoek. 

Niet onvermeld mag blijven, dat van J. P. Wiersmate Leeuwar
den enkele schokkerselecties in de handel zijn geweest tussen 
de jaren 1919 en 1930. Het waren de rassen schokker Wiersma 
en de daaruit geselecteerde Elsma schokker, die echter geen rol 
van betekenis hebben gespeeld. 

De Capucijners en de Rozijnerwten 

Volgens gegevens, die uit de Verslagen van den Landbouw zijn 
te putten heeft de teelt van deze erwten steeds in Noord-Holland 
en in Groningen de meeste belangstelling ondervonden. Ge
noemde verslagen en enkele andere publicaties stellen ons in 
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Staat heel summier een beeld te vormen over het rassensortiment 
in vroeger dagen. Voor 1870 worden geen variëteiten vermeld, 
doch in later jaren is sprake van grauwe erwten, capucijners, Wij-
ker vale en Koningsbergers. Van Hall (I.e.) onderscheidt capucij
ners, in hoge of grote en lage of kleine verdeeld, en grauwe 
erwten, volgens hem in Duitsland bepaaldelijk Hollandse erw
ten genoemd. Ook kent hij kleine grauwe erwten of schapen-
grauw, een oude landzaat uit het Utrechtse, die onder de naam 
boerengrauw enkele jaren op de rassenlijst heeft gestaan. Bij 
de capucijners wordt nog melding gemaakt van witte en 
kroeze capucijners, die minder algemeen zouden zijn. Rein-
ders (I.e.) is zeer kort in zijn Handboek bij de beschrijving van 
deze erwtenrassen. Er wordt gesproken van capucijners, ge
wone grauwe en kleine grauwe rozijnerwten en men vindt 
de opmerking, dat de gewone grauwe en de kleine grauwe 
erwten weinig meer worden verbouwd en meest vervangen 
door capucijners, rozijn- en blauwpeul- of slakerwten. Bij de 
afbeeldingen in zijn werk zijn Groniger rozijnerwten, blauw-
peulen en witte capucijners te vinden. Ten Rodengate Marissen 
(I.e.) noemt de blauwpeulen, die hij met de Wijker vale iden
tiek acht, de Koningsberger vale, de grauwe erwten, o.a. de 
korte grauwe erwten van Noord-Holland, en de grote vale 
erwten of capucijners, van welke de Hollandse witte of wit-
neuzen in het bijzonder worden vermeld. 
Met deze namen uit het verleden zijn geen duidelijke beschrij
vingen der variëteiten tot ons gekomen en een goede voor
stelling omtrent dat oude sortiment laat zich moeilijk meer 
vormen. Het boerengrauw, een langstro voererwt met zeer 
fijn en rondachtig zaad, is practisch uit de cultuur verdwenen. 
De blauwpeulen en de Wijker vale tellen nog mede onder de 
thans bekende landrassen. Zoals wij deze rassen heden ten 
dage kennen zijn zij, hoewel er wel overeenkomst bestaat, niet 
aan elkaar gelijk. Beide zijn het langstro erwten met vrij kleine 
vale zaden. Bij de blauwpeulen komen rondachtige en ook ge
spikkelde en gemarmerde zaden voor. De peulen van dit ras 
moeten blijkens de naam eens blauw zijn geweest, doch deze 
eigenschap is verloren gegaan. De kweker J. H. Mansholt 
koos in 1886 deze blauwpeulerwt tot een zijner eerste objecten 

31 



voor de veredeling, in het bijzonder met het doel een variëteit 
te winnen met zuiver blauwe peulen. De Mansholt's blauw-
peulerwt, in 1894 in het verkeer gebracht, is nooit geheel con
stant voor de peulkleur geweest. Het ras bleef tot 1907 in de 
handel en is later, van 1914 af, nog weer enkele jaren verbouwd 
geworden. De Wijker vale, ook witkiemen genoemd wegens 
de lichte kleur van de navel, vanouds in Noord-Holland in 
cultuur, wordt weinig meer geteeld, doch zal zich, nu er 
groeiende belangstelling is voor peulvruchten van goede kwa
liteit, vooreerst nog wel handhaven. Het ras Koningsbergers 
of Koningsberger vale, eens in Noord-Holland verbouwd, en 
op Wijker vale gelijkend, doch iets forser van gewas en zaad, 
leeft nog slechts in de herinnering van de oudere telers. Waar 
gesproken wordt van capucijners of grote vale stellen we ons 
liefst de platte of grote vale voor, de grootzadige capucijner, 
die als een van de beste kwaliteitserwten nog zeer wordt ge
waardeerd in Noord-Holland, doch die nog minder dan de 
Wijker vale wordt verbouwd. 
Een Groninger rozijnerwt, een korte, grauwe Noord-Hollandse, 
een Hollandse witte kunnen we niet meer thuis brengen en 
onder de oude opsommingen van rassen herkennen we niet de 
toch vanouds bekende langstro Noordhollandse rozijnerwt. 
Deze Noordhollandse rozijnerwten genieten een uitnemende 
reputatie. De handel rekent het prachtig blanke, rossigbruin 
gemarmerde zaad, dat bekend is om fijne smaak en goede 
structuur, tot het beste dat er ter markt kan worden gebracht. 
In vroeger dagen werd deze erwt als langstro-erwt met twee
kleurig paarse bloemen verbouwd. Er bestond naast deze 
donkerbloeier ook materiaal met een lichtere, vale bloemkleur, 
doch dit was geen zuivere variëteit. Bleke naast donkere bloe
men kwamen voor en men meende wel door het grofste zaad 
uit te zeven en dit voor de zaai te bezigen, het percentage 
bleekbloei te kunnen opvoeren. Door Gebr. D. en R. Kool te 
Andijk werd uit zulk onzuiver materiaal door stamselectie een 
zuiver bleekbloeiende vorm verkregen, die als Kool's vroege 
bleekbloei in de handel werd gebracht en die de plaats van het 
oude landras ging innemen. Deze bleekbloei heeft op zijn 
beurt het veld moeten ruimen voor een vorm met nagenoeg 
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witte bloemen, de tegenwoordige Noordhollandse witbloei. 
Deze variant is waarschijnlijk uit Kool's vroege bleekbloei te 
voorschijn gekomen, maar met volle zekerheid is de geschiede
nis er van niet te reconstrueren. Door selectiearbeid van Gebr. 
Kool, verricht in uit de handel betrokken witbloeierwten, is de 
Noordhollandse witbloei gebracht tot het zuivere type, dat wij 
thans kennen, bloeiend met iets crème-witte bloemen, die vaak 
aan de vlag met een rose tint zijn omzoomd. Kort nadat deze 
vorm te voorschijn was gekomen splitste uit Kool's vroege 
bleekbloei bij de kwekers een zuiver wit type af, dat onder de 
naam Kola door hen werd vermeerderd en in 1934 in de handel 
gebracht. 
Vele jaren lang was het alleen de kweker R. J. Mansholt, die 
de door zijn vader J. H. Mansholt ingeslagen weg volgend, 
zich met het kweken van capucijners en rozijnerwten bezig
hield. Na Mansholt's blauwpeulerwt kwam in 1907 Mansholt's 
vroege Hollandse capucijner, gewonnen door selectie uit een 
zeer vroege erwt met bruin zaad, die als vroege Hollandse 
capucijner in een rassencollectie te Wageningen voorkwam. 
Dit nieuwe ras muntte boven de blauwpeulerwt uit, doordat 
het zaad groter en het gewas vroeger was. Om een goede land-
bouwerwt te verkrijgen met korter stro werd in 1906 de vroege 
Hollandse capucijner gekruist met een „grauwe stampcapu-
cijner", een gespikkelde en zeer korte, laatrijpende erwt van 
Turkenburg. Een uit deze kruising gewonnen vroege rozijn
erwt, die voor een velderwt echter nog te lang was, werd in 
1914 gekruist met Mansholt's kortstro schokker. Er ontstond 
een veelvormige populatie, waaruit twee rassen, Mansholt's 
(vroege) Fletumer rozijnerwt en Mansholt's kortstro vale 
capucijner werden geselecteerd. Beide rassen waren vroeg en 
kort van stro, wellicht iets te kort om een goede grondbedek-
king te kunnen geven; ook waren zij in vergelijking met de 
groene erwten niet bijzonder productief. De kweker gebruikte 
beide rassen in kruisingen met een langstro Noordhollandse 
rozijnerwt met paarse bloem, het oude landras dus. Uit de 
kruising tussen Mansholt's kortstro vale met deze, in 1925 
uitgevoerd, werd Mansholt's Hala capucijner verkregen, uit de 
kruising tussen Mansholt's Fletumer rozijnerwt en de Noord-
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hollandse rozijn in 1923, Mansholt's Gruno rozijnerwt. Van 
deze rassen vond Hala capucijner de grootste verbreiding en 
onder de thans verbouwde rassen van capucijners en rozijn
erwten neemt het ras verreweg de belangrijkste plaats in. Hala 
is een forsgroeiende, behoorlijk stevige en productieve veld-
erwt met groot zaad, waarvan echter de consumptiekwaliteit 
niet zeer kan worden geprezen. Gruno is wat minder produc
tief en vormt een wat minder welig gewas. De kleur van het 
zaad mist het zonnige van de Noordhollandse rozijnerwten 
en ook in kwaliteit staat Gruno hierbij ten achter. 
Ook de kweker Ir C. Koopman gebruikte de Noordhollandse 
rozijnerwt als kruisingsouder ; uit een kruising van 1935 tussen 
dit ras en Zelka werd een rozijnerwt verkregen, die onder de 
naam Vinco C.B. in het verkeer is gebracht. Vinco komt in veel 
opzichten met Gruno overeen. Het ras van Koopman is even 
vroeger en waarschijnlijk iets productiever. Het zaad dat een 
beetje kleiner, doch herlderder van kleur is, wordt naar de 
consumptiekwaliteit lager dan dat van Gruno gewaardeerd. 
De rassen Hala en Gruno zijn gevoelig voor de voetziekte, 
die door Fusarium solani wordt veroorzaakt. Vinco is daar 
beter tegen bestand. Het schokkerbloed van dit ras zou ook 
hier de resistentie kunnen hebben ingebracht. 
Door kwekersarbeid, voornamelijk door het werk van Dr 
R. J. Mansholt beschikken we in ons rassen sortiment over pro
ductieve vormen, die in veel opzichten aangepast zijn aan 
de eisen, welke de moderne landbouw aan erwten, geschikt 
voor de akkerbouw stelt. In consumptiekwaliteit zijn echter 
enkele landrassen en landrasselecties boven de kweekproduc-
ten te verkiezen. Het laat zich wel aanzien, dat de belang
stelling van de kwekers zich meer op het kwaliteitsprobleem 
zal gaan richten. 

De landbouwstambonen 

Er heeft zich bij de landbouwstambonen niet een ontwikke
ling in het sortiment voorgedaan, die ons, zoals bij de erwten, 
van vele landrassen uit de vorige eeuw nog slechts de naam 
heeft gelaten. Wij mogen wel aannemen, dat voor de verbouw 
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